النشرة اليوهية للاتحاد UAC DAILY MONITOR

نشرة يووية إلكترونية تصدر عن اتحاد الغرف العربية

01 تھوز (پولیو) 2025



شارك رئيس اتحاد الغرف العربية، رئيس الاتحاد التونسي للصناعة والتجارة والصناعات التقليدية UTICA Tunisie في المجتماع العربية، في الاجتماع العربي الإقليمي رفيع المستوى الذي عقد بتاريخ 30 حزيران (يونيو) للقمة العالمية الثانية للتنمية الاجتماعية التي ستعقد بدولة قطر خلال الفترة الممتدة بين 4 و6 نوفمبر (تشرين الثاني) 2025.

وأكد الرئيس سمير ماجول في كلمة ألقاها خلال مشاركته في أعمال الجلسة الثالثة بعنوان: "الادماج الاجتماعي والاقتصادي للفئات الأولى بالحماية الاجتماعية"، أنه "على الرغم من الجهود المبذولة على مدى العقود الماضية لا تزال أسواق العمل العربية تعانى من أزمات هيكلية تؤثر على الشباب والنساء والفئات الضعيفة، إذ وفقاً لتقرير منظمة العمل الدوليّة لسنة 2024 بلغ معدل البطالة في الدول العربية حوالي 11 في المئة كمتوسط إقليمي مقابل 5 في المئة علم المستوى العالمي. في حين تجاوزت بطالة الشباب 25 في المئة في عدة بلدان عربية. وتصل إلى أكثر من 40 في المئة في الدول التي تشهد نزاعات. أمّا معدل مشاركة المرأة في القوى العاملة في المنطقة العربية فهو لا يتجاوز 20 في المئة، مقارنة بـ 47 في المئة

وأوضح الرئيس سمير ماجول، أنَّ "أكثر من 60 في المئة من القوى العاملة العربية تعمل في القطاع غير الرسمي دون حماية اجتماعية أو تأمين صحى أو منح تقاعدية، وهذه

و حابيل التنويع الاقتصادي حيث و حيث المؤشرات ليست انعكاساً الأرقام فقط بل هي نتيجة لتحديات متشابكة أبرزها غياب التنويع الاقتصادي حيث لا تزال معظم الاقتصادات العربية تعتمد على الاثروات الطبيعية أو التحويلات أو السياحة مع ضعف مساهمة القطاعات الإنتاجية في خلق الوظائف. إلى جانب أنّ التحول السريع نحو الاقتصاد الرقمي أدى إلى تفاقم الفجوة بين المهارات المطلوبة وسوق العمل خاصة مع تنامي الذكاء الاصطناعي، وتأثير النزاعات وموجات اللجوء حيث أن أكثر من 50 في المئة من اللاجئين عالمياً في 2024 هم من دول عربية ممّا يخلق ضغوطاً إضافية على أسواق العمل والبني الاجتماعية وذلك حسب تقرير وكالة غوث اللاجئين لسنة 2024(2024 NHCR, 2024). إضافة إلى ضعف منظومات التدريب المهني والتعليم التقني حيث غالبًا ما تكون مناهج التعليم عنير متوافقة مع احتياجات الاقتصاد الأخضر والرقمي والصناعات الذكية". غير متوافقة مع احتياجات الاقتصاد الأخضر والرقمي والصناعات الذكية". وبين رئيس الاتحاد أنّ "القطاع الخاص العربي يساهم بما يزيد عن 75 في المئة من الوظائف الجديدة خاصة في عدة دول، ويؤمّن أكثر من 80 في المئة من الوظائف الجديدة خاصة في ميادين الصناعة والخدمات في المئة من الوظائف الجديدة خاصة في ميادين الصناعة والخدمات واللوجستيك والرقمنة". مشيرا إلى أنه "أمام هذه الأهمية فإن المطروح واللوجستيك والرقمنة". مشيرا إلى أنه "أمام هذه الأهمية فإن المطروح واللوجستيك والرقمنة". مشيرا إلى أنه "أمام هذه الأهمية فإن المطروح واللوجستيك والرقمنة". مشيرا إلى أنه "أمام هذه الأهمية فإن المطروح







اليوم هو دعم المشاريع الصغرى والمتوسطة وتمكينها خاصة وأنها تمثل أكثر من 90 في المئة من مؤسسات الأعمال في الدول العربية لكنها تعاني من صعوبات التمويل والرقمنة بما يساهم بشكل فاعل في عملية الادماج الاقتصادي والاجتماعي للفنات الأولى بالعناية".

Union of Arab Chambers

واقترح الرئيس سمير ماجول تعزيز صناديق التمويل العربية الموجهة لهذه المشاريع خصوصًا تلك التي يقودها الشباب والنساء، مؤكدا أنّ "اتحاد الغرف العربية ممثل القطاع الخاص العربي سعى وبالتعاون الوثيق مع مجلس وزراء الشؤون الاجتماعية العرب إلى وضع العديد من المبادرات لتعزيز الاندماج الاجتماعي والاقتصادي للفئات الأكثر احتياجاً، ومن أهمها مبادرة "العيش باستقلالية" وهي مبادرة رائدة تركّز على تطويع التكنولوجيا الحديثة لخدمة الأشخاص ذوي الإعاقة ودعم المشاريع الموضوعة على ذمتهم سواء عبر توفير أدوات مساعدة تسهل حياتهم اليومية أو دعم المشاريع الإنتاجية التي يديرونها بأنفسهم. كما تهدف المبادرة إلى تحويل هذه المشاريع إلى مشاريع ريادة أعمال بما يضمن ديمومتها وفتح أفاق جديدة أمام أصحابها، ولا يقتصر الدعم على هذه الفئة فقط بل يشمل أيضاً الأسر المنتجة والمشاريع الصغرى والصغرى جدا والتي تمثل ركيزة أساسية في مكافحة الفقر وتعزيز الاندماج الاجتماعي".

وتابع: "من أجل ضمان نجاح هذه المبادرات تم تنظيم سلسلة من الدورات التدريبية

وورشات العمل بالتعاون مع عدد من الغرف التجارية العربية، لتأهيل وتدريب المستفيدين على إدارة مشاريعهم بكفاءة وتحويلها إلى مشاريع ريادية ناجحة بما يمكن من عملية الإدماج الاجتماعي والاقتصادي، كما تم العمل على توفير الدعم الفني والاستشاري لهم ومساعدتهم في الوصول إلى الأسواق وتوسيع قاعدة المتعاملين معهم".

وشدد الرئيس سمير ماجول على "إيمان اتحاد الغرف العربية بأهمية إدماج المرأة والفنات ذوي الاحتياجات الخصوصية اجتماعيا واقتصاديا، مؤكدا بمناسبة هذا الاجتماع رفيع المستوى التزام اتحاد الغرف العربية بالتعاون مع مجلس وزراء الشؤون الاجتماعية العرب وضمن منظومة جامعة الدول العربية بتنفيذ التوجهات والإعلانات الصادرة عن القمم العربية، وعلى رأسها قمة التنمية الاجتماعية والأولويات المنتظر صدورها عن اجتماع تونس، ومواصلة العمل على ترجمة هذه التوجهات إلى مبادرات ومشاريع تحدث فرقاً حقيقياً في حياة الفئات المستهدفة وتساهم في بناء غد أفضل لمجتمعاتنا العربية و لأجيال المستقبل".

المصدر (اتحاد الغرف العربية)

SAMIR MAJOUL PARTICIPATES IN HIGH-LEVEL ARAB REGIONAL MEETING TO PREPARE FOR THE SECOND WORLD SUMMIT FOR SOCIAL DEVELOPMENT: ARAB PRIVATE SECTOR SECURES 80% OF NEW JOBS IN INDUSTRY, SERVICES, LOGISTICS, AND DIGITIZATION

Samir Majoul, President of the Union of Arab Chambers and the Tunisian Confederation of Industry, Trade, and Handicrafts (UTICA Tunisie), took part in the high-level Arab regional meeting held on June 30, 2025, in Tunis. The meeting was part of the preparations for the Second World Summit for Social Development, scheduled to take place in Qatar between November 4 and 6, 2025.

In his speech during the third session titled "Social and Economic Inclusion of Priority Groups in Social Protection," President Samir Majoul emphasized that "despite the efforts made over the past decades, Arab labor markets continue to suffer from structural crises that particularly affect youth, women, and vulnerable groups. According to the International Labour Organization's 2024 report, the average unemployment rate in Arab countries stands at approximately 11%, compared to a global average of 5%. Youth unemployment exceeds 25% in several Arab countries and reaches over 40% in countries experiencing conflict. Meanwhile, female labor force participation in the Arab region is no more than 20%, compared to 47% globally."

He further explained that "more than 60% of the Arab workforce operates in the informal sector, without social protection, health insurance, or retirement benefits. These numbers are not just statistical—they reflect intertwined challenges, notably the lack of economic diversification. Most Arab economies still rely heavily on natural resources, remittances, or tourism, while the contribution of productive sectors to job creation remains limited. The rapid transition to the digital economy has widened the gap between the skills required and those available in the labor market—especially with the growth of artificial intelligence. Additionally, conflicts and waves of displacement have added strain, as over 50% of the world's refugees in 2024 originated from Arab countries, putting extra pressure on labor markets and social structures, according to the UNHCR 2024 report. Furthermore, vocational training and technical education systems remain weak, with curricula often misaligned with the needs of the green economy, digital transformation, and smart industries."

Majoul noted that "the Arab private sector contributes more than 75% of GDP in several countries and provides over 80% of new job opportunities—particularly in industry, services, logistics, and digitization." He stressed that, in light of this critical role, "there is an urgent need to support small and medium enterprises







(SMEs), especially since they represent more than 90% of business entities in Arab countries but face difficulties in financing and digital transformation. Supporting them would significantly contribute to the economic and social inclusion of priority groups."

Majoul proposed enhancing Arab funding mechanisms for these enterprises—especially those led by youth and women—affirming that "the Union of Arab Chambers, as the representative of the Arab private sector, has worked closely with the Council of Arab Ministers of Social Affairs to develop numerous initiatives aimed at enhancing the social and economic inclusion of the most vulnerable groups. One notable initiative is 'Living with Independence,' a pioneering program that leverages modern technologies to support persons with disabilities. It provides assistive tools that ease daily life and supports their entrepreneurial projects—whether through in-kind support or funding. The initiative also seeks to transform these efforts into sustainable entrepreneurial ventures, ensuring long-term viability and creating new opportunities. The support extends not only to people

with disabilities but also to productive families and microenterprises, which are essential pillars in combating poverty and promoting inclusion."

He continued: "To ensure the success of these initiatives, a series of training courses and workshops were organized in cooperation with several Arab chambers of commerce. These aimed to equip beneficiaries with the skills to manage their projects efficiently and transform them into successful startups. In addition, technical and advisory support was provided to help them access markets and expand their customer base."

Majoul concluded by reaffirming "the Union of Arab Chambers' firm belief in the importance of socially and economically integrating women and persons with specific needs. On the occasion of this high-level meeting, he reiterated the Union's commitment to working alongside the Council of Arab Ministers of Social Affairs and within the framework of the League of Arab States to implement the directives and declarations issued by Arab summits—especially the upcoming priorities to emerge from the Tunis meeting. The Union will continue its efforts to translate these priorities into concrete initiatives and projects that make a real difference in the lives of the targeted groups, and help build a better future for Arab societies and coming generations."

Source: (Union of Arab Chambers, Edited)